
EL PUNT AVUI
DIJOUS, 5 DE NOVEMBRE DEL 20204 |

Els republicans en
negocien a Madrid
el blindatge, però
els socis a
Catalunya ho posen
en dubte

Les cambres
destinen 10 milions
en ajuts als negocis
afectats per
l’epidèmia

Més diners per
a les empreses
amb
problemes

Enganxada
d’ERC i Junts,
ara pel català
a l’escolaNacional

Els informes amanits per
la Guàrdia Civil i la ins-
trucció del jutge Joaquín
Aguirre contra diversos
membres de l’estat major
de l’1-O van servir ahir a
Ciutadans, el PSC i el PP
de carn de canó electoral
per carregar en seu parla-
mentària contra ERC.
Carlos Carrizosa i Miquel
Iceta van llançar l’opera-
ció Volhov contra el vice-
president i candidat repu-
blicà in pectore, Pere Ara-
gonès, pel contingut de les
escoltes telefòniques a
l’exsecretari d’organitza-
ció republicà Xavier Ven-
drell, a qui la maquinària
politicojudicial espanyola
acusa d’utilitzar els seus
contactes en el govern per
afavorir els seus projectes
empresarials vinculats a la
salut i l’educació.

Tot i que també afecta
David Madí, exdirigent de
CDC, Volhov és un atac di-
recte a la línia de flotació
de la divisa de mans netes
d’ERC durant els seus
pràcticament 90 anys
d’història. El president
substitut, visiblement in-
dignat, es va esmerçar a
negar durant la sessió de
control que hi hagi hagut
contractacions irregulars
en la gestió de la pandè-
mia. Aragonès va anun-
ciar que portarà davant la
justícia la “mala praxi poli-
cial” de la Guàrdia Civil

–uns mètodes criticats
per la mateixa Audiencia
Nacional en la sentència
absolutòria del major Tra-
pero per haver aportat da-
des que “no es correspo-
nen amb la realitat”.

El dirigent republicà va
denunciar el biaix polític
de l’operació Volhov i va
acusar Ciutadans d’elimi-
nar la presumpció d’inno-
cència i donar suport a la
violació del secret de les te-
lecomunicacions “perquè
quan es publiquen en un
sumari converses que no
tenen res a veure amb els
fets que suposadament

s’han investigat i que són
pura tafaneria política, és
ben clar que aquesta ope-
ració respon a un únic ob-
jectiu: fer mal polític”. En
aquest sentit, el vicepresi-
dent va expressar la seva
total confiança en els tre-
balladors públics.

Contractació revocada
La Guàrdia Civil, dirigida
pel tinent coronel Daniel
Baena, recull una fotogra-
fia d’un dinar que van
mantenir Vendrell i la con-
sellera de Salut, Alba Ver-
gés, a l’octubre, a prop de
la seu del departament en

què l’exconseller li hauria
fet “unes reflexions” en re-
lació amb un concurs de
l’ICAM encallat a Salut. Hi
afegeix que el 2018 i el
2019 es van adjudicar
quatre lots per 442.672
euros pel servei de visites
mèdiques i proves comple-
mentàries a una UTE de
Vendrell. També investiga
la concessió d’un concert a
l’escola de Sant Joan Despí
El Brot, de la fundació pre-
sidida pel republicà. “No hi
ha hagut una ampliació
del concert educatiu per a
una determinada escola.
No hi ha hagut el contra-
cte en l’àmbit de salut; va
ser revocat i no hi ha hagut
contractació durant
aquest any”, va aclarir
Aragonès.

Apujant el to de les se-
ves rèpliques habituals, el
vicepresident va acusar
Carrizosa d’anar al Parla-
ment a gesticular, fer un
circ i el “pallasso”. Iceta li
va preguntar si ha ordenat
als departaments de Salut
i Afers Socials –en mans
d’ERC– que aclareixin si
és cert que es va crear un
comitè de crisi paral·lel a
l’oficial per coordinar les
actuacions en relació amb
les residències a la prime-
ra onada de la pandèmia, o
si hi va haver un “intent
d’obtenir un tracte de fa-
vor a diverses empreses a
partir de contactes polí-
tics d’alt nivell”.

Després de consultar
els departaments, Arago-

nès va insistir a negar les
dues coses. Ni un comitè
de crisi paral·lel a l’oficial
ni “cap tipus de contracte
de subministrament de
tests per part del departa-
ment de Salut amb les per-
sones que estan involucra-
des” en l’operació Volhov,
com tampoc “cap contra-
ctació en l’àmbit de resi-
dències”.

Per la seva banda, el di-
putat i president del PP,
Alejandro Fernández, va
parlar d’una presumpta
xarxa de tràfic d’influèn-
cies en la gestió de les resi-
dències i va avançar que el
seu partit demanarà una

comissió d’investigació so-
bre el tema.

Des de Junts per Cata-
lunya, el president del
grup parlamentari, Albert
Batet, va qualificar d’inac-
ceptable que en una demo-
cràcia europea s’espiïn di-
putats, reunions i activi-
tats de partits i va carre-
gar contra el govern del
PSOE i Podem per la seva
“tolerància i permissivi-
tat” en relació amb la fil-
tració de converses “que
vulneren el dret a la inti-
mitat de membres de par-
tits”. “No volem caure en
la trampa, i no serem còm-
plices de les clavegueres”,

Emili Bella
BARCELONA

L’oposició llança
Volhov contra
Aragonès
SALUT · El vicepresident nega contractacions irregulars en la gestió de la pandèmia
i denuncia el biaix polític de l’operació de la Guàrdia Civil MANS NETES · Ciutadans,
el PSC i el PP utilitzen la detenció de Vendrell per atacar la divisa de netedat d’ERC

“Es publiquen en un
sumari converses que
no tenen res a veure
amb els fets que
suposadament s’han
investigat i que són pura
tafaneria política”

L’operació Volhov arrenca a
partir d’uns àudios enregis-
trats amb el mòbil a la butxa-
ca per l’exdirigent de Conver-
gència Víctor Terradellas en
què se’l sent parlar amb Da-
vid Madí i amb Xavier Ven-
drell. Els guardava des del
2018. La Guàrdia Civil li va
trobar els documents sonors
el 2019 en escorcollar el seu

“És ben clar que
aquesta operació
respon a un únic
objectiu: fer mal
polític”

Pere Aragonès
VICEPRESIDENT DEL GOVERN

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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despatx per un presumpte
desviament de fons de sub-
vencions de la Diputació de
Barcelona. Aquell escorcoll
va desembocar dimecres de
la setmana passada en la de-
tenció de vint-i-un indepen-
dentistes en un aiguabarreig
de 10.000 soldats russos,
Tsunami Democràtic i safare-
jos polítics diversos.

El vicepresident,
Pere Aragonès, ahir,
durant el ple al
Parlament ■ JOSEP

LOSADA

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Terradellas guardava àudios del 2018
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Nècora, Copèrnic i
Volhov

L’APUNT mateix. A Catalunya l’humor va arribar amb Juan Ig-
nacio Zoido, que sostenia que Copèrnic –astrònom
polonès– no era un acudit de polacos per l’1-O, sinó
que es volia “un gir copernicà”. L’últim acudit és que
Volhov no és l’oda a la División Azul, sinó que volia
ser Voloh (deu eslau de la fertilitat). Com el teatre i
l’acudit original no hi ha res, Tácito.David Portabella

El Teatro Español va fer a l’octubre Fariña, que adapta el
llibre de Nacho Carretero. Tot i el drama de la droga, els
actors tenen una escena hilarant fent de jutge Garzón i
de fiscal Zaragoza amb el diccionari a la mà. “Percebe?
No”, diuen. I així vint tòpics gallecs més. “Nècora? Nèco-
ra! Operació Nècora!” Garzón va veure la funció i va riu-
re. A Zaragoza, l’ego li impedia d’assistir i de riure de si

va etzibar Batet, sense vo-
ler utilitzar les escoltes
per fer sang amb el seu ad-
versari directe. “Qui vul-
gui veure tràfic d’influèn-
cies que vagi a La Zarzuela
o a la llotja del Bernabéu”,
va redirigir. Batet va re-
treure a l’oposició unionis-
ta la utilització d’un debat
sobre la crisi pandèmica
per fer un pim-pam-pum
polític, i va identificar Ciu-
tadans amb el deep state:
“Són el mateix, la mateixa
maquinària. Les clavegue-
res actuen en una segona
onada amb la impunitat
de sempre; també ho són
el senyor Iceta.”

Al marge de Volhov,
Ciutadans i el PP van ata-
car l’Agència Espacial de
Catalunya i els projectes
amb nanosatèl·lits que im-
pulsa el govern, que consi-
deren una “fricada”, una
“font de memes”, un “pro-
jecte del conseller [de Polí-
tiques Digitals, Jordi Puig-
neró] que vol ser astro-
nauta” i una “agència de
col·locació”. Aragonès va
defensar que el projecte
no té impacte en el pressu-
post de la Generalitat per a
l’any vinent i que es tracta
d’una línia de suport a un
sector estratègic a mitjà i
llarg termini. ■

No acudien al Congrés per
decisió pròpia sinó forçats
per l’obligació de detallar
la part dels pressupostos
estatals del 2021 que han
de gestionar, però ahir el
calendari va voler que la
cúpula del Ministeri de
l’Interior comparegués en
plena ressaca de l’operació
Volhov desplegada per la
Guàrdia Civil amb Rússia
com a teló de fons del relat.
I tant Míriam Nogueras
(JxCat) com Maria Dantas
Carvalho (ERC) van gosar
aprofitar la insòlita ronda
cara a cara amb la mà dre-
ta de Fernando Grande-
Marlaska, la directora de la
Guàrdia Civil i el cap de la
policia, per forçar-los a ex-
plicar-se per la repressió
recent i pel plus pagat ara
als agents de l’operació Co-
pèrnic de l’1-O. En veure’s
assenyalada pel cas Vol-
hov, un nom triat que ho-
menatja l’avenç de la pro-
nazi División Azul el 1941
en terres russes, María Gá-
mez, la primera cap que té
la Guàrdia Civil en 175
anys d’història, va defugir
la raó del nom, i va fer una
defensa tancada del cos a
les ordres del jutge Joa-
quín Aguirre del jutjat nú-
mero 1 de Barcelona.“Po-
dem estar absolutament
orgullosos de la Guàrdia
Civil que tenim i que res-
pon davant de tot el país i
no és de ningú. Un dels mi-
llors honors a la Guàrdia
Civil és reconèixer el seu
servei i el seu caràcter neu-
tral, també quan treballen
per a la justícia com en
aquest cas ho fa sota la pre-
missa de la neutralitat”,
sosté Gámez.

Tot i que el format apli-

cat per la presidenta de la
comissió d’Interior, Ana
Botella, deixava cinc mi-
nuts al compareixent i no-
més un minut a portaveus

que el rebatien, Nogueras
(JxCat) i Dantas (ERC)
van portar l’aigua al seu
molí i van preguntar el per-
què de Volhov i la despesa

de l’operació. Dantas va
ser fins i tot amonestada
per Botella. “Instarà el go-
vern el CGPJ a obrir expe-
dient a Aguirre per preva-
ricació i detenció il·legal?”,
va preguntar la diputada
d’ERC. “Aquesta no és una
pregunta pressupostària,
no la podem atendre”, la va
tallar la socialista Botella.
El més explícit era el secre-
tari d’estat de Seguretat,
Rafael Pérez: “No hi ha
partida específica per a
operacions policials. I no
entro en qüestió de noms.”

El director de la policia
espanyola, Francisco Par-
do, al seu torn, va desvelar
–a prec de l’ultra Javier Or-
tega-Smits (Vox)– que el
nombre d’efectius del cos
va a l’alça: “Distribuïm els
efectius en funció de la si-
tuació concreta en cada
lloc: de la taxa de crimina-
litat, de les necessitats... I
ha citat Catalunya: doncs
a Catalunya hi estem in-
crement els efectius en els
últims anys.” “La policia
no pressiona cap ciutadà
ni pressiona cap poble. Al
que es dedica és a protegir
les llibertats i la segure-
tat”, hi afegia. Era la seva
forma de rebatre la diputa-
da de JxCat Míriam No-
gueras, que va fiscalitzar
l’anomenat “plus Produc-
tivitat Catalunya” pagat
als 6.000 agents de Copèr-
nic i que se suma al cost de
87 milions de tot el disposi-
tiu contra les urnes de l’1-
O. “Mentre l’estat segueixi
coartant drets i llibertats
dels catalans, els preguem
que s’abstinguin de dir que
el seu mandat inequívoc és
garantir drets; els fets i els
números demostren tot el
contrari”, va etzibar No-
gueras al director de la po-
licia espanyola. ■

a Gámez avala l’acció com a policia judicial i esquiva el nom d’homenatge a la
División Azul a“No pressionem cap poble”, diu el cap de la policia espanyola

La directora de la Guàrdia
Civil sosté que l’operació
de ressò rus és “neutral”

David Portabella
MADRID

“Instaran el CGPJ a
obrir expedient al
jutge Joaquín Aguirre
per prevaricació i
detenció il·legal?”
Maria Carvalho Dantas
DIPUTADA D’ERC AL CONGRÉS

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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“Mentre l’estat coarti
drets als catalans com
amb Volhov, que la
policia s’abstingui de
parlar de protecció”
Míriam Nogueras
DIPUTADA DE JXCAT AL CONGRÉS

María Gámez és la directora de la Guàrdia Civil ■ EFE

Oferia un balanç de la nit
electoral nord-americana,
però la ministra espanyola
d’Afers Estrangers, Arancha
González Laya, va deixar una
frase controvertida. Va equi-
parar el duel Trump-Biden a
un referèndum i hi va afegir:

“I els referèndums general-
ment solen ser exercicis molt
ajustats. He viscut molts
anys a Suïssa i els referèn-
dums que realment importen
es guanyen o perden per un
petit marge.” La frase desafia
l’enfoc de la crisi catalana. ■

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Laya avala referèndums “per poc”
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esprés d’un ple al Parla-
ment, el d’ahir, en què
dialècticament se les va
tenir amb el vicepresi-

dent del govern, Pere Aragonès,
el líder de Ciutadans, Carlos
Carrizosa, ens rep per parlar
d’un moment, l’actual, presidit
per una pandèmia implacable i
la perspectiva boirosa d’unes
eleccions que ningú ben bé
s’acaba d’imaginar com seran.

Les dades apunten a una millo-
ra, tèbia, de la pandèmia. És
partidari de començar a parlar
d’aixecar restriccions o cal pru-
dència?
Aixecar restriccions en aquest
moment seria prematur. El que
sempre hem demanat, i ho hau-
rem de continuar fent, són
plans de rescat per als sectors
afectats. És cert que no sembla
recomanable tornar a obrir cer-
tes activitats amb aquesta tè-
nue aparença de millora, i que
segons tots els tècnics podria
mantenir-se, o no. Cal recordar,
a més, que nosaltres vam ser
dels primers a sol·licitar al go-
vern de la Generalitat que de-
manés al de l’Estat la declaració
de l’estat de l’alarma.

El diputat de Cs Edmundo Bal
va manifestar que el Congrés
no havia estat a l’altura
d’aquesta crisi. La política, en
conjunt, hi ha estat?
A l’Estat espanyol, en general,
efectivament la política no està
a l’altura de les circumstàncies,
perquè apreciem per part de
l’executiu de Sánchez una dei-
xadesa de funcions i una estra-
tègia d’amagar-se darrere de la
gestió de les autonomies. I, en

D
algunes d’aquestes, i sobretot a
Catalunya, es veu un afany per
culpar de tot el govern estatal.

I aquí la pandèmia no s’ha con-
vertit en un argument de des-
gast al govern per part de l’opo-
sició?
Des de Cs hem intentat marcar
un perfil claríssim d’oposició a
tot allò que sigui aprofitar la
pandèmia per tirar les culpes a
Madrid, com acostuma a fer el
nacionalisme a Catalunya, o a
iniciar batusses per competèn-
cies quan el que s’ha de fer és
gestionar bé, que és el que volen
els ciutadans. En tot això hem
estat crítics, però alhora hem
presentat moltíssimes propos-
tes al govern de la Generalitat.
Vam acudir a les crides que ens
va fer l’expresident Torra i amb
aquest govern en funcions tam-
bé ens hi hem reunit un cop. El
tracte ha estat fluid i intens
amb les conselleries més afecta-
des, com ara Afers Socials, Em-
preses o Salut. Ho reiterem, se-
rem durs com a oposició, com
ho hem estat sempre, quan el
govern es distregui del que ara
és l’essencial, com és salvar vi-
des i llocs de feina, i a la vegada
estarem al costat de tots els ca-
talans amb mesures de suport
als col·lectius més afectats.

De cara a les properes elec-
cions, el PP ja es desmarca de
manera evident de la proposta
de fer una candidatura conjun-
ta. Cs perseverarà en l’intent?
Sí, perquè creiem que el consti-
tucionalisme a Catalunya ha
vist com l’independentisme
sempre ha estat capaç d’unir-se
mentre que, per contra, no hi
ha hagut una alternativa amb
grau igual d’unitat. A més, seria
important que aquesta suma es

fes en un moment de moltíssi-
ma desconfiança en la política.
Seria un revulsiu que gent de di-
versos partits ens poguéssim
posar d’acord en qüestions pro-
gramàtiques concretes, que
haurien de girar al voltant de la
necessitat de reconstruir Cata-
lunya un cop passin les elec-
cions. Cal donar carpetada al
procés. I en això jo soc del parer
que tant els electors del PP,
com del PSC i de Cs veurien bé
fer un programa conjunt sota
aquestes bases.

Però si vostès insisteixen en la
coalició, i aquesta com sembla
no s’acaba fent, això no debilita
la seva posició de sortida en les
eleccions?
El que haurem de fer, és expli-
car-li als ciutadans on som ca-
dascú. Quan fem una proposta
així, la fem perquè creiem que
estem en un moment polític a
Catalunya d’extrema urgència i
gravetat. Tenim una societat di-
vidida per culpa dels partits se-
paratistes, que han optat per
vies rupturistes per aconseguir
la independència. A això, a més,
s’hi suma una pandèmia que
ens porta la pitjor crisi global
dels últims cent anys. Per tant,
en aquest context està justificat
que fem aquestes propostes
sense pensar gaire en què pot
arribar a passar l’endemà si ai-
xò no prospera.

L’amoïna la davallada que els
auguren les enquestes?
El desembre de 2017 vam gua-
nyar les eleccions a Catalunya
amb 1,1 milions de vots. Des-
prés va venir diverses vicissi-
tuds i vam tenir una ensopega-
da greu en els comicis generals
del 2019. D’allò ara en farà un
any, i en aquest temps que ha

passat no hem parat de créixer,
de la mateixa manera que hem
recuperat intenció de vot res-
pecte d’aquelles estatals, en què
es van assumir responsabilitats
per part del president del partit
i el secretari general i altres càr-
recs importants. El nostre repte
ara, a Catalunya, és aconseguir
mobilitzar l’electorat. Aquest
aparent descens en la intenció
de vot de Ciutadans es justifica
molt en la gran abstenció que
sembla que hi hauria entre les
files del constitucionalisme. I
sobre això cal destacar que
aquesta suposada reculada nos-
tre no es correspon amb una
puja correlativa de la resta de
formacions de l’arc constitucio-
nalista. Ni PP ni PSC no absor-
beixen aquesta baixada que do-
nen aquestes enquestes. Per
tant, el nostre votant està a l’ex-
pectativa i encara és possible
treure’l de l’abstenció.

Aquest votant constitucionalis-
ta, però, només es va mobilitzar
en massa el 2017 quan el pro-
cés estava en un punt àlgid. Da-
vant d’aquesta realitat atiaran,
si em permet l’expressió, el ‘vot
de la por’?
Sí que és cert que ara hi ha una
sensació que la urgència no és la
mateixa de quan es va declarar
la independència, es va aplicar
el 155 i molts dels líders d’aquell
cop a la democràcia van acabar
empresonats i algun altre fugat.
I sembla que, aparentment, que
aquest és el desenllaç. Però tots
els catalans que seguim amb
més intensitat la política d’aquí
veiem que l’emergència demo-
cràtica segueix existint, en el
sentit que hi ha qui no admet
que va actuar malament, no
s’ha disculpat i diu que ho tor-
narà a fer. Per tant, el risc d’una

involució democràtica a Catalu-
nya, i la persistència d’aquell re-
lat divisor i victimista encara és
en el seu apogeu. Per tant, no
cal que exagerem el que està
fent l’independentisme, perquè
el món secessionista i unilatera-
lista segueix en les mateixes te-
sis que van motivar el cop a la
democràcia del 2017.

Però no creu que és molt per-
ceptible que, ara mateix, un
sector de l’independentisme ha
optat per una via menys expe-
ditiva o pragmàtica?
Jo, a l’independentisme, no li he
demanat mai, i no ho faré, per-
què ningú té la legitimitat per

PRONÒSTIC ADVERS · “Ni PP ni PSC absorbeixen la baixada que ens donen les enquestes. Per
tant, el nostre votant està a l’expectativa i és possible treure’l de l’abstenció” PRESOS · “En l’ànim
de la gran majoria de catalans, entre els quals em compto, no hi ha un pensament venjatiu”

Francesc Espiga
BARCELONA

“Els separatistes
crispen quan diuen
‹ho tornarem a fer›”

Carlos Carrizosa  President del grup parlamentari de CiutadCAP AL 14-F. ELS GRUPS PARLAMENTARIS

❝L’independentisme
no fa bé de mantenir
uns líders que s’han
equivocat tant i
perseveren
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fer-ho, que abandoni els seus
ideals. Crec que la defensa de la
independència és una idea ab-
solutament legítima expressa-
da en termes democràtics.
L’únic que li falta és renunciar a
la via de la ruptura i d’ignorar el
nostre Estatut, la nostra Cons-
titució o els reglaments del Par-
lament per, després, dir que és
l’Estat maligne qui el reprimeix.
Falta una assumpció d’errors
per part del món separatista i
un mirar-se fora, i no haver de
falsejar sobre resolucions de
l’ONU per amagar que estan
sols en el món. Les democràcies
i Europa no donen suport a
aquestes formes de trencar els

estats moderns. Estan fora de
temps. I això ho han d’admetre.
I aquí no hi veig gaire pragma-
tisme, la veritat, perquè veig
que insisteixen en el relat.

Respecte d’això que diu, i del
que li he sentit en alguna altra
entrevista, m’ha semblat en-
tendre que el conflicte no és
amb l’independentisme en si,
sinó amb els seus lideratges?
Jo acuso els líders separatistes
actuals de mentir a la població i
frustrar-la, de no ser suficient-
ment demòcrates i no respon-
dre pels seus errors. L’indepen-
dentisme no fa bé de mantenir
uns líders que s’han equivocat

tant i que, davant d’això, el que
fan és perseverar en la divisió
dels catalans i seguir venent al
món un greuge que, al món, nin-
gú els el compra, però que aquí
els el compren dos milions
d’electors, gràcies a la potència
que suposa moure 33.000 mi-
lions d’una administració, les
subvencions que es donen aquí i
allà perquè el procés faci xup-
xup i amb l’ús indiscriminat de
forma propagandística dels mit-
jans de comunicació. Aquells lí-
ders són els que tenen la culpa
d’haver dut gran part de la po-
blació catalana a un carreró sen-
se sortida. I els culpo a ells, sí, i
m’agradarien que sortissin uns

lideratges més responsables.

Llavors la solució és adoptar un
discurs venjatiu de presó i més
presó per a aquests polítics?
El que vostè m’està dient, amb
això, és que amb la resta de
8.500 presos que hi ha a Catalu-
nya, l’Estat s’hi està venjant pels
delictes que han comès perquè
no els ha concedit certs privile-
gis penitenciaris? Si estiguessin
a presó per un delicte de corrup-
ció, també es diria això? La
qüestió, però, és que hi són per
un delicte de sedició, després
d’una condemna arran d’un ju-
dici obert en què, segons el meu
parer, es van respectar tots els

drets i amb una sentència molt
fonamentada i contra la qual es
pot presentar recurs. Som un
país democràtic i s’ha fet justí-
cia, i no venjança, un terme que
em sembla excessiu…

Quan parlo de venjança em re-
fereixo a aquell relat, o actitud,
que pregona que aquest con-
flicte s’ha de resoldre a partir
del càstig i no amb política.
Jo li asseguro que en l’ànim de la
gran majoria de catalans, entre
els quals em compto, no hi ha
un pensament venjatiu ni una
animadversió contra determi-
nades persones. Seria com si di-
guéssim que tenim un ànim
venjatiu contra Urdangarin,
Bárcenas o qualsevol altre que
hagi contravingut la llei i hagi
estat condemnat. He estat advo-
cat penalista i li puc dir que la
gran majoria de condemnats a
l’Estat espanyol són persones
que han tingut moltes menys
possibilitats d’esmenar el seu
camí que els qui van ser respon-
sables del procés, que per la seva
mala gestió i pel seu desafia-
ment van arribar tan lluny que
van arribar a creure que podien
anar encara més enllà i no els
passaria res. Però que les lleis, al
final, s’hagin aplicat no ha de
sorprendre a ningú.

Hi ha hagut algun dia en què
s’ha lamentat pel to, o les for-
mes, que ha emprat al Parla-
ment?
Recordo una foto, que va ser
portada en algun diari, en què es
veia una discussió forta que vam
tenir i que va provocar que ens
acabessin expulsant de l’hemici-
cle. S’hi veien cares crispades, ja
que va ser el dia en què es va
aplaudir al Parlament persones
detingudes acusades de prepa-
rar actes terroristes. Em va
semblar un fet greu i, sí, segura-
ment va haver-hi gestos, veus o
cares que il·lustren el que va su-
posar per a molts veure que el
govern, que és qui té el poder i
els diners, estava aplaudint per-
sones acusades d’uns fets molt
greus. De Cs s’ha dit alguns cops
que crispem, però mai es diu
que els separatistes crispen
quan diuen que ho tornaran a
fer i es tornaran a saltar les nor-
mes, que ens hem donat entre
tots, amb la seva exigua majoria
parlamentària. ■

L’entrevista complerta a
www.elpuntavui.cat�

ans

❝❝ Cal donar carpetada
al procés. Els votants
del PP, el PSC i Cs
veurien bé fer un
programa conjunt

Serem durs com a
oposició quan el
govern es distregui
del que ara és
l’essencial

❝El món secessionista
i unilateralista
manté les tesis que
van motivar el cop a
la democràcia

Carlos Carrizosa, fotografiat ahir
en un dels patis de l’edifici del
Parlament ■ ORIOL DURAN

❝A l’independentisme
no li he demanat
mai, i no ho faré, que
abandoni el que són
els seus ideals
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L’Audiència de Barcelona
comença a jutjar a partir
d’avui l’exalcalde de Santa
Margarida de Montbui i
actual regidor del PSC Teo
Romero, acusat d’haver
gastar més de 35.000 eu-
ros del Fons Català de Co-
operació al Desenvolupa-
ment, quan n’era el presi-
dent, del 2007 al 2010.

La fiscalia sol·licita per
a Romero tres anys i mig
de presó i nou d’inhabilita-
ció a càrrec públic en con-
siderar-lo autor d’un delic-
te continuat de malversa-
ció impropi de fons pú-
blics, al qual aplica una
atenuant en haver retor-
nat 13.903 euros a aquest
organisme format per uns
270 municipis, com el de
Santa Margarida de Mont-
bui, i una vintena d’ONG
dedicat a impulsar projec-
tes en països en vies de
desenvolupament.

En l’escrit d’acusació
provisional, el fiscal expo-
sa que Romero va aprofi-

tar que era el president del
Fons per viatjar arreu
món, on es feien certà-
mens de l’àmbit local, però
hi anava dies abans o feia

pagar a l’organisme die-
tes, com ara dinars i so-
pars, i l’hostatge d’altres
persones. En total es de-
tecten irregularitats en 37

viatges. L’any 2007, a Nai-
robi, on va anar una set-
mana abans de les jorna-
des, a més de fer-hi excur-
sions, a més de Sri Lanka,
el Perú i Corea. L’any 2008
es van registrar paga-
ments irregulars en els
seus viatges a Israel o la
Haia, i l’any següent al Ja-
pó, Madrid i altres ciutats
espanyoles. En alguns ca-
sos hi anava com alcalde,
però les factures eren fac-
turades al Fons de Coope-
ració. La fiscalia també in-
dica que amb diners de
l’entitat va pagar despeses
personals, com restau-
rants o “pàgines d’adults”.

La secció vuitena de
l’Audiència de Barcelona
ha dividit la vista en dues
jornades més: demà i el 13
de novembre. La fiscalia
detalla que Romero ja va
ser condemnat per preva-
ricació a sis anys d’inhabi-
litació a càrrec públic, pe-
na que va quedar extinta
l’any 2010. ■

Mayte Piulachs
BARCELONA

a  Romero és acusat
de gastar uns 35.000
euros del Fons Català
de Cooperació

Un exalcalde del
PSC, a judici per
malversació

L’Audiència de Barcelona ha
suspès l’execució de la pena
de tres anys de presó per a un
excàrrec del PSC condemnat
en una de les peces del cas
Mercuri, de corrupció a
l’Ajuntament de Sabadell, i
que també esquitxa l’exalcal-
de Manuel Bustos. Francisco
Fernández, gerent de consor-
cis del Consell Comarcal del
Vallès Occidental, va accep-
tar la pena per haver desviat
32.000 euros dels ens per a
despeses particulars, que ha
tornat. L’acord feia partícip a
títol lucratiu Bustos de 326
euros, condemnat en dues de
les 30 peces del cas Mercuri.
La plataforma Sabadell Lliure
de Corrupció va anunciar que
presentarà recus al TSJC
contra la suspensió perquè
“afavoreix la corrupció”.

Teo Romero, actual regidor de Santa Margarida de Montbui ■
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L’entrada a presó
d’ un excàrrec
del PSC, suspesa

ERC impulsa al Congrés
dels Diputats una esmena
al projecte de llei d’educa-
ció de la ministra Celáa
amb l’objectiu d’evitar que
el castellà es converteixi
en llengua vehicular de
l’ensenyament a Catalu-
nya i posi en risc l’actual
sistema d’immersió lin-
güística dels alumnes en
català. Es tracta d’una es-
mena que els republicans
negocien amb el PSOE i
Podem per tal d’incloure-
la a la llei. L’esmena elimi-
na l’articulat que avui afir-
ma en el projecte de llei
que “el castellà i les llen-
gües cooficials tenen la
consideració de llengües
vehiculars, d’acord amb la
normativa aplicable”.

Ahir, però, el diputat de
Junts per Catalunya al
Congrés Sergi Miquel sor-
prenia amb una roda de
premsa a la cambra en què
avançava que el seu grup
s’oposaria a l’esmena per-
què no garanteix el blin-

datge del català com a llen-
gua vehicular de l’ense-
nyament. La tesi de Junts
és que l’esmena deixa la
porta oberta perquè el Mi-
nisteri d’Educació pugui
introduir el castellà com a
llengua vehicular dictant a

través d’un decret un per-
centatge mínim de classes
que s’haurien de fer en
castellà –que s’afegirien a
les classes de llengua cas-
tellana que ja són obligatò-
ries a l’escola de Catalu-
nya–. La frase clau del re-

dactat del projecte de llei a
què s’agafa Sergi Miquel
per posar en dubte el blin-
datge del català és la que
afirma: “Les administra-
cions educatives garanti-
ran el dret dels alumnes a
rebre ensenyaments en

castellà.” Pel diputat de
Junts, això “fa de tot
menys blindar el sistema
d’immersió lingüística” i
avançava que el seu grup
mantindrà l’esmena prò-
pia, que suposa eliminar
de la llei tot l’apartat sobre

llengües vehiculars.
L’anunci públic del di-

putat de Junts va molestar
el grup republicà al Con-
grés, que és qui forma part
de la comissió i negocia
l’esmena amb el PSOE i
Podem. La diputada Mont-
se Bassa va comparèixer
per respondre a Junts, a
qui va acusar de dir “false-
dats”, va qualificar de
“molt greus” les declara-
cions de Miquel i va adver-
tir que els grups catalans
“haurien d’anar junts” en
aquesta qüestió.

Bassa defensa que el
que fa l’articulat de la llei
és “deixar clar que es res-
pectarà la normativa apli-
cable de cada territori”,
que, en el cas català, és la
llei d’educació de Catalu-
nya, que “deixa clar que la
llengua vehicular és el ca-
talà”. La diputada republi-
cana recorda que una llei
orgànica està per sobre
d’un decret i ha negat que
el redactat que parla de
“les administracions edu-
catives” es refereixi al Mi-
nisteri d’Educació perquè,
en la llei, aquesta expres-
sió sempre fa referència al
departament autonòmic
tenint en compte que, en
altres apartats, la llei uti-
litza les denominacions
govern i ministeri per refe-
rir-se a les atribucions
d’aquest. Bassa conclou
que l’esmena pactada amb
el PSOE i Podem deixa
clar que es respecta la llei
catalana i lamenta el “par-
tidisme” de Junts. ■

a Junts posa en dubte que l’esmena que ERC negocia a la llei espanyola garanteixi el català com a
llengua vehicular a La republicana Bassa, ponent de l’esmena, acusa Junts de dir “falsedats”

Redacció
BARCELONA

JxCat i ERC s’enganxen per
blindar el català a l’escola

Classe d’una escola nova estrenada fa dos anys a Roda de Ter, en una imatge d’arxiu ■ ACN
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